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Zájem lidí přispět na někdy více, někdy méně originální umělecké či 
podnikatelské nápady roste. Dva největší crowdfundingové servery loni 
vybraly ve srovnání s rokem 2014 více než dvakrát tolik. Ne všichni žadatelé ale 
uspějí a zhruba u poloviny projektů se peníze vybrat nepodaří.    ByzNys / str. 6

Šetřit elektřinou  
se nevyplatí
Nový způsob počítání cen 
elektrické energie uleví 
lidem s velkou spotřebou. 
Šetření bude méně 
výhodné než v současné 
době. str. 2

Banka Goldman Sachs 
nakupuje hotely
Rakouská hotelová 
skupina K+K prodala 
portfolio hotelů včetně 
dvou v Praze. Novými 
domácími jsou američtí 
investoři z Goldman Sachs 
a Highgate Hotels. str. 7

Synot přestane 
podporovat  fotbal 
Sázková kancelář Synot  
od podzimu utlumí 
sponzorské a reklamní 
aktivity v prvoligovém 
fotbale. str. 7 

Ruské akcie jsou  
nejníž za sedm let
Kolaps rublu udělal 
z moskevské burzy 
nejztrátovější letošní 
investici. str. 8
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migrační 
krize evropy
Sólová opatření, která 
mají zpomalit proud 
běženců, přijímá stále  
víc evropských zemí.

téma

str. 4–5 

zelený 
sněm
o víkendu se rozhodne  
o novém předsedovi 
Strany zelených. přečtěte 
si profily kandidátů.

události
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tEREZa ZavaDilová:

a když už jsme teda zas 
u migrace, Česko poskytlo 
loni azyl 71 lidem, o pětinu 
menší Rakousko 90 tisícům. 
opravdová migrační krize.

twitter.com/e15news

46
milionů korun  
loni lidé věnovali  

projektům na serverech 
Hithit.cz a Startovač.cz.  

Meziroční nárůst 
představuje 120 procent.

2,8
milionu korun  

je nejvyšší částka, která 
se vybrala na projekt 

Trabantem do Tichomoří. 

2
miliony 

loni překonaly  
tři projekty.



se na tvorbě tarifů podílel, větši-
ně domácností klesnou náklady 
o jednotky procent. Podobný 
efekt se podle ERÚ očekává 
u velkých firem, jež rezervo-
vaný příkon přizpůsobí svým 
potřebám. Zatím mají v sítích 
rezervován dvakrát vyšší příkon, 

než potřebují. „Uvolní se bloko-
vaná kapacita sítě. Nový systém 
podporujeme,“ uvedl předseda 
Svazu velký spotřebitelů energie 
Jaromír Vorel.

Regulátor teď bude půl roku 
shromažďovat připomínky. Boj 
se patrně svede o podobu nejjed-
nodušších tarifů pro domácnos-
ti. „Více zaplatí lidé s velkou hod-
notou jističe a nízkou spotřebou. 

To jsou chalupáři, jednočlenné 
domácnosti či důchodci,“ míní 
ředitel poradenské firmy ENA 
Jiří Gavor. Tyto domácnosti 
hodlá bránit předsedkyně ERÚ 
Alena Vitásková. 

„Nevezmu chatařům a zahrád-
kářům jejich životní styl. Když 
bude podoba tarifů lidem vadit, 
změním ji,“ slibuje šéfka úřadu, 
který tarify společně s experty 
ladil dva roky.

Energetický regulační úřad 
chce teď jednat s ministerstvem 
práce a sociálních věcí, jak 
řešit případné sociální dopady 
nových tarifů. Pokud to nepůjde 
přes sociální dávky, je Vitásko-
vá ochotná upravit tarify tak, 
aby se na chudé složili ostatní 
odběratelé elektřiny. Až dosud 
se přitom se sociálními tarify 
nepočítalo.

„Bavíme se o extrémních pří-
padech. Skutečně finančně ohro-
zit může nový systém maximál-
ně stovky lidí,“ domnívá se Jiří 
Procházka z EGÚ Brno. Vyšší 
účty za elektrickou energii bude 
moci snížit přechod na nižší 
hodnotu jističe. Ve městech by to 
mohla udělat až pětina domác-
ností. Gavor však předpokládá, 
že skutečnost bude nižší.
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Amazon a Kocourkov
Radnice z Horních Počernic si usmyslila, 
že nechce halu Amazonu pro vrácené zboží, 
kterou tam e-shop plánuje. Když by jí za humny 
trylkovali slavíci, mrskali se čolci a rostl konik-
lec, tak by její obavy ještě bylo možné chápat. 
Radní si však asi nevšimli, že tam mají největší 
skladový komplex v Česku, jehož stavbu obec 
umožnila. Hala Amazonu, která bude menší 
než polovina té v Dobrovízi, se v něm ztratí 
jak jehla v kupce sena. Po brněnské blamáži 
a dalších obstrukcích už by se nebylo co divit, 
kdyby v Seattlu začali litovat, že si se středoev-
ropským Kocourkovem něco začali.   

Akcie na asijských trzích se řítí dolů, ale bouře 
mezi pagodami nechávají našince většinou 
v klidu. Ten si ostatně natrénovali už v roce 
2007. Tehdy si například tuzemský zástupce 
amerického developera ani v nejmenším nepři-
pouštěl, že by se z turbulencí v jeho domovině 
mohl stát globálnější problém. Byty se i teď 
prodávají o sto šest, poptávka po kancelářích je 
na rekordu. Prostě bomba, tak jaképak sýčko-
vání. Jako v roce 2007.  

Pražský hotel Don Giovanni změnil majitele. 
Podle nejednoho architekta je to nejhrůznější 
stavba, jaká v novodobém tuzemsku vznikla. 
„Tohle postaví padesát metrů od Kafkova hro-
bu,“ údajně na jeho adresu křičel Jan Kaplický. 
Když ale bude vlastník trpělivý, třeba křiklouni 
zmlknou. A z hrůzy bude památka.   

n Nový způsob počítání 
cen elektrické energie 
zvýhodní lidi s velkou 
spotřebou. Šetření bude 
méně výhodné než 
v současné době.

Jan Stuchlík

Přichází revoluce v počítání cen 
elektřiny. Od příštího roku by 
se 90 procent regulované složky 
ceny mělo počítat u domácností 
podle hodnoty jističe a u firem 
připojených k vedení vysokého 
a velmi vysokého napětí podle 
rezervovaného příkonu. Tato 
část bude pevná bez ohledu 
na skutečnou spotřebu. Počítá 
s tím nový tarifní systém, který 
připravil Energetický regulační 
úřad. Dosud se zhruba sedmde-
sát procent regulované složky 
odvíjí od spotřeby. Šetření elek-
třinou by se tak vyplatilo méně 
než v současné době.

Nový tarifní systém má 
na spotřebitele spravedlivěji 
rozložit náklady na provoz sítí 
a připravit Česko na nástup 
decentrální výroby elektřiny. 
Podle propočtů EGÚ Brno, který 

Nové tarify přiškrtí 
šetření s elektřinou 

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Jaroslav svoboda

jednatel CzeCh Inn hotels

ivo valeNta

MajItel synotu

vladimir PutiN

ruský prezIdent

Společnost začala provozovat 
pražský hotel Don Giovanni, který 
koupila se skupinou zahraničních 
investorů za řádově stovky milionů.
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Skupina utlumí sponzorské 
a reklamní aktivity v prvoligovém 
sportu. Odstupuje od partnerství 
s nejvyšší fotbalovou ligou.

str. 7

Závislost Ruska na ceně ropy 
stlačila rubl na rekordní minimum. 
Britský soudce uvedl, že likvidaci 
Litviněnka patrně schválil Putin. 

str. 8 a 10

ERÚ chce teď  
jednat s rezortem 

práce, jak řešit  
případné

sociální
dopady nových  

tarifů. 

Soud dal za pravdu  
Česku v kauze Diag Human
Londýnský obchodní soud při-
znal ČR ve sporu s firmou Diag 
Human 1,1 milionu liber jako ná-
hradu nákladů soudního řízení. 
Diag Human se ve Velké Británii 
neúspěšně domáhala výkonu 
rozhodčího nálezu z roku 2008, 
který Česku ukládal uhradit  
8,33 miliardy korun plus úroky.

Pro záchranáře přestanou 
platit hranice s Rakouskem
Čeští záchranáři z Vysočiny, 
Jihomoravského a Jihočeského 
kraje budou moci zasahovat 
v Rakousku ve spolkových 
zemích Dolní a Horní Rakousko 
a naopak. Zástupci obou zemí 
podepsali ve Znojmě rámcovou 
smlouvu, jež poskytování zá-
chranářských služeb bez ohledu 
na hranice umožní.

Lékaři odmítají psát 
elektronické recepty
Česká lékařská komora vyzvala 
ministra zdravotnictví Svato-
pluka Němečka (ČSSD), aby 
zrušil povinnost lékařů psát 

elektronické recepty. Zákon jim 
to ukládá od roku 2018. Stavov-
ská organizace upřednostňuje 
recepty papírové.

Úřad varuje živnostníky

Ministerstvo práce začne 
upozorňovat živnostníky, že by 

kvůli nízkým odvodům mohli 
mít velmi nízký důchod. Hodlá 
je tak přimět, aby si platili 
vyšší než minimální důchodové 
pojištění. Dopis s podrobnými 
informacemi má do konce února 
dostat zhruba šest set tisíc 
živnostníků. Přibližně polovi-
na z nich odvádí jen povinné 
minimum.

Soud osvobodil sestru 
viněnou z vražd pacientů 
Státní zástupce sice žádal 
doživotí pro zdravotní sestru 
Věru Marešovou obžalovanou 
z vražd šesti pacientů v Lužické 
nemocnici v Rumburku, ale soud 
ji osvobodil. Podle krajského 
ústeckého soudu nebylo proká-
záno, že se skutky staly. Mare-
šová údajně zabíjela pacienty 
draslíkem, aby si ulehčila práci. 
Revizní posudek ale otravu 
draslíkem nepotvrdil. /čtk/
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Politický talent s extrémními 
názory, nebo nevychované dítě 
z prominentní rodiny? Naděje, či 
zkáza zelených? Názory na Matěje 
Stropnického polarizují veřejnost 
i straníky. Politika chlapecké vizáže 
komunální problematika zřejmě 
přestává zajímat a chce výš, tedy 
do Poslanecké sněmovny. Tam měl 
namířeno už v minulosti.

A to je podle všeho hlavní důvod, 
proč se donedávna náměstek praž-
ské primátorky rozhodl po sedmi 
letech znovu kandidovat na šéfa SZ. 
Partaj by vedl výrazně doleva, čímž 
se nikdy netajil. „Nejsem a nechci 
být středovým politikem. Musíme 
vyvolat silné emoce, brát se pře-
svědčivě za problémy. Dosavadní 
strategie strany je málo důsledná 
a konfrontační,“ burcuje.

Zvolení Stropnického by proto 
znamenalo rozchod s politikou, 
kterou razili Martin Bursík a Ondřej 
Liška.

Podle Stropnického se jeho názory 
začaly formovat v mládí, které strá-
vil převážně ve světě jako syn herce 
a diplomata Martina Stropnického. 
„Moje dětství bylo trochu cirkusové. 
Žili jsme chvíli v Portugalsku, chvíli 
v Itálii a ve Vatikánu,“ říká. Každé 
prázdniny se chtěl vrátit domů, prý 
mu chyběla tuzemská příroda.

Maturitu složil na francouzském 
lyceu, kde se přes spolužáky a děti 
bývalých disidentů dostal k prá-
ci pro Literární noviny. Přitom 
vystudoval žurnalistiku a meziná-
rodní teritoriální studia na Karlově 

V politické dráze Petra Štěpánka, 
který minulý rok oslavil padesátiny, 
nelze nalézt tak vyhraněné postoje 
a kontroverze jako u jeho soupeře 
o post šéfa zelených. Zda by jako 
volební lídr dokázal zaujmout nato-
lik, že by SZ znovu dovedl do dolní 
komory parlamentu, je otázka. 
Na rozdíl od Matěje Stropnického 
je zkušenější, umírněnější. A je 
schopen kompromisů. Dokázal to 
svým angažmá na pražské radnici, 
kde byl tři roky náměstkem občan-
skodemokratického primátora Pavla 
Béma. Právě spolupráce s ním je mu 
nejčastěji vytýkána.

Původní profesí biolog se rozlou-
čil s vědeckou kariérou v roce 1996, 
definitivně převládly jeho dřívější 
zájmy o životní prostředí, cyklodo-
pravu a boj s korupcí.

Už v roce 1990 byl kooptován za Ob-
čanské fórum do Národního výboru 
Prahy, dvakrát byl zvolen do praž-
ského zastupitelstva a také zastupi-
telstva Prahy 4. Věnoval se například 
vyhlašování velkoplošných chráně-
ných území nebo ekologizaci provozu 
spalovny odpadů v Malešicích.

V roce 1997 založil občanské 
sdružení Oživení, které mimo jiné 
poukazuje na střety zájmů ve veřej-
né sféře nebo na zásahy do územ-
ních plánů. Vedl je devět let, nyní je 
jeho čestným předsedou. V roce 1998 
byl rovněž mluvčím ministerstva 
životního prostředí za Martina Bur-
síka a pak Miloše Kužvarta, podílel 
se na vyjednávání o vstupu Česka 
do Evropské unie.

stropnický je pro 
konfrontační styl, 
chce doleva

ekolog, bojovník 
s korupcí a bémův 
náměstek

univerzitě a od roku 2003 si budoval 
pozici ve SZ.

V roce 2006 – ve svých třiadva-
ceti letech – neúspěšně kandidoval 
ve sněmovních volbách. Začal vystu-
povat jako veřejný kritik tehdejšího 
vedení strany v čele s Bursíkem. 
Později napadal i Lišku.

Pověst ve straně si pošramotil 
hlavně jako asistent poslankyně 
Olgy Zubové. Ta po vyhrocených 
sporech s Bursíkem zelené zradila 
a v roce 2009 pomohla shodit Topo-
lánkovu vládu. Vedle toho se Strop-
nický angažoval proti americkému 
radaru v Brdech, postavil se do čela 
jeho odpůrců.

V návratu na výsluní mu pomohly 
loňské komunální volby, kdy v Praze 
SZ ve svazku se Starosty a lidovci 
získala jedenáct procent. Jenže právě 
jeho neschopnost nebo neochota 
fungovat jako týmový hráč způsobila 
spolu s nejednotou klubu ANO loň-
ský rozpad svazku v čele s Adrianou 
Krnáčovou.

www.e15.cz | 3 |

Narodil se 18. září 1983. Titul magistr 
a doktorát získal na Karlově univerzitě, 
hovoří třemi cizími jazyky. V roce 2007 
exceloval ve filmu Máj. V komunální 
politice se angažuje od roku 2006, 
kdy se stal zastupitelem, a v letech 
2012 až 2014 místostarostou Prahy 3. 
Zastupitelem hlavního města byl zvolen 
předloni. Když se ho nedávno v jedné 
čtenářské anketě ptali, zda je v Česku 
prostor pro novou levicovou stranu, 
odpověděl: „Myslím, že Česko potřebuje 
svoji Syrizu, a myslím si také, že vznikne 
na troskách obliby hnutí ANO, které je 
jejím opakem.“

Matěj  
stropnický

Narodil se 3. září 1965. Vystudoval 
molekulární biochemii na Přírodovědec-
ké fakultě Univerzity Karlovy, vědeckou 
hodnost získal na newyorské State 
University a v Ústavu experimentální 
botaniky Akademie věd ČR. Podílel 
se na zmapování kvasinkového genomu. 
Od začátku devadesátých let zastává 
veřejné funkce na komunální úrovni, teď 
starostuje v Praze 4. Od ledna 2015 je 
prvním místopředsedou SZ, v nejuž-
ším vedení strany byl i v letech 2004 
až 2007. O post šéfa partaje neúspěšně 
usiloval v souboji s Ondřejem Liškou 
a loni s Janou Drápalovou.

Petr  
Štěpánek

n Věčný nespokojenec, 
nebo umírněnější politik? 
Strana zelených bude 
o víkendu vybírat mezi 
Matějem Stropnickým 
(vlevo) a Petrem Štěpánkem 
(vpravo). Oba mají společné 
to, že do čela partaje 
nekandidují poprvé.

Pavel Otto

Zelení si zvolí nového šéfa
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Na zatím nejvyšší veřejnou funkci 
dosáhl v roce 2006 – stal se praž-
ským radním pro životní prostředí, 
energetiku a cyklodopravu. Ve ve-
dení města skončil v prosinci 2009, 
kdy zastupitelský klub ODS vypově-
děl SZ a SNK-ED koaliční smlouvu. 
Důvodem byl skandál kvůli Open-
card, Štěpánek nákladný a nepove-
dený projekt kritizoval. O několik 
měsíců dříve měl být lídrem pražské 
kandidátky zelených pro předčas-
né parlamentní volby. Ty se však 
nakonec po zásahu Ústavního soudu 
nekonaly.

Voliče zkusil oslovit v senátních 
volbách 2012, v domovské Praze 4  
se ale neprobojoval do druhého 
kola. První úspěch zaznamenal 
až v předloňských komunálních vol-
bách, kdy vedl společnou kandidát-
ku SZ, Starostů a lidovců. Uskupení 
se spolu s ČSSD a ODS dostalo 
na třetí místo a stejně jako tyto dvě 
dříve dominantní strany má osm 
zastupitelů.



Migrační krize začíná pod-
statně ovlivňovat vnitřní 
politiku evropských zemí, 
zvláště pak těch států EU, 
kam míří největší počet ute-
čenců. Evropská unie reaguje 
na sílící problémy pomalu, 
a tak národní vlády sahají po 
vlastních zbraních. Opevňují 
hranice, zpřísňují azylovou 
politiku. 

| 4 | téma migrace

Na balkánské trase i v cíli čekají nové hráze

Na případné uzavření 
hranic je Česko připravené
n Sólová opatření, 
která mají 
zpomalit proud 
běženců mířících 
do Evropy, přijímá 
čím dál tím více 
evropských států.

Německo 
Němci na neurčito prodlou-
ží hraniční kontroly, úmysl 
citelně snížit počet přijíma-
ných běženců oznámila na 
sjezdu bavorské CSU také 
německá kancléřka Angela 
Merkelová, o konkrétních 
číslech ale nehovořila. 
Samotné Bavorsko na 
hranici s Rakouskem vrací 
zpět běžence, kteří nechtějí 
požádat o azyl v Německu, 
ale v jiné evropské zemi. 
Německo částečně změnilo 
postoj k uprchlíkům již loni 
v listopadu, kdy oznámi-
lo, že začne znovu vracet 
syrské běžence do zemí, kde 
poprvé vstoupili na území 
EU.

SloviNSko
Náporu migrantů čelí Slo-
vinsko poté, co Maďarsko 

postavilo plot na hranici se 
Srbskem a uzavřelo i zele-
nou hranici s Chorvatskem. 
Země pouští dál jen uprch-
líky z Iráku, Afghánistánu 
či Sýrie a loni v listopadu 
zahájilo stavbu plotu na 
hranici s Chorvatskem. 

RakouSko
Země letos přijme již jen 
37,5 tisíce žadatelů o azyl 
a do roku 2019 jich má být 
celkem nejvýše 127,5 tisíce. 
Zásadní rozhodnutí padlo 
na středečním jednání 
vlády s hejtmany spolko-
vých zemí v úřadu kancléře 
Wernera Faymanna. Loni 
bylo přijato 90 tisíc žadate-
lů o azyl. Již dříve Rakous-
ko oznámilo, že na své úze-
mí nepustí migranty, kteří 
mají v úmyslu pokračovat 
přes Německo do dalších 

západoevropských zemí. 
Následně podobná opat-
ření avizovaly Slovinsko 
a Chorvatsko. Rakousko 
také začalo loni v prosinci 
se stavbou krátkého plotu 
na hranici se Slovinskem, 
který je v případě nutnos-
ti připraveno operativně 
prodloužit.

makedoNie 
Tranzitní zemí na balkán-
ské trase vloni podle odha-
dů prošlo kolem sedmi set 
tisíc migrantů. Makedonie 
vpouští od poloviny listo-
padu 2015 na své území 
výhradně uprchlíky, kteří 
pocházejí ze Sýrie, Afghá-
nistánu a Iráku. V loňském 
listopadu postavila plot 
na hranici s Řeckem, jejž 
v současné době postupně 
rozšiřuje.

Jana  
Havligerová

Stranu připravila

Česka se krize zatím prak-
ticky nedotkla, například 
v centrech pro běžence je 
momentálně 98 lidí, do roku 
2017 by měla republika re-
lokovat z nejvíc zasažených 
unijních států 2691 uprchlí-

ků. Přesto migrace vyvolává 
politické vášně i v Česku.

 Parlamentní debatu na 
toto téma si na vládě vynuti-
la opozice podpořená lidovci. 
„Uprchlíci nejsou organizo-
vaná armáda, pomáhat mu-

síme těm, kteří to potřebují,“ 
prohlásil včera při jednání 
sněmovny premiér s tím, 
že vláda počítá i s možnou 
eventualitou uzavření hranic 
českého státu. Tato potřeba 
podle něj ale dosud nena-

stala. Připomněl, že kabinet 
podporuje celoevropská řeše-
ní uprchlické krize, a proto 
také pomáhá například 
v uprchlických táborech 
v Jordánsku a Libanonu. Pod-
poruje i přesídlovací progra-

České dopo-
ruČeNí. Vláda 
podpoří přesíd-
lovací programy 
rodin s nemocný-
mi dětmi.
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my týkající se syrských rodin 
s vážně nemocnými dětmi či 
ohrožených rodin syrských 
křesťanů. Nejvíc ale sází na 
společný postup s ostatními 
státy EU, za nutnost Sobotka 
považuje spolupráci s Turec-
kem. Na tu mimo jiné sází 
i Německo. Podle německé 
kancléřky Angely Merkelové 
budou pro další vývoj uprch-
lické krize rozhodující páteč-
ní konzultace vlád Německa 
a Turecka. 

Ankara se zavázala lépe 
chránit svou hranici s Řec-
kem a bojovat proti převadě-
čům, kteří pomáhají běžen-
cům překonat Egejské moře. 
Posun v řešení uprchlické 
krize očekává kancléřka také 
od únorového summitu EU. 
Do Německa vloni přišlo 
přes milion uprchlíků, nej-
víc od konce druhé světové 
války. V lednu se počet při-
cházejících snížil, stále se 
však denně pohybuje mezi 
1500 a třemi tisíci, uvedl 
s odvoláním na spolkovou 
policii server Spiegel Online.

Debata poslanců na téma 
migrace včera skončila po 
dvou hodinách bez konkrét-
ního výsledku a jakéhokoli 
usnesení. Poslanci si už dří-
ve odhlasovali, že budou na 
téma migrace mluvit pouhé 
dvě hodiny, předem tak bylo 
v podstatě jasné, že jim tato 
doba nepostačí. Předpoklad 
se potvrdil. Padesát 
minut řečnil 
předseda vlády 
Bohuslav So-
botka, který 
obšírně 
vysvětloval 
přístup Čes-
ké republiky 
k migraci. 
Prakticky celý 
zbytek času 
stačili faktickými 
poznámkami vyplnit 
poslanci Úsvitu – Národní 
koalice a Tomio Okamura, 
šéf hnutí SPD. Rozprava má 
pokračovat příští týden 
v úterý.

co zazNělo v diSkuzi

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD): „Musíme pomáhat 
těm, kteří to opravdu potře-

bují, ale ne za cenu vlastního 
ohrožení.“ 

Šéf diplomacie České re-
publiky Lubomír Zaorálek 
(ČSSD): 
„Je nehorázné, když musím 
poslouchat, že vláda nic 
nedělá. Dnes jsme jednali se 
zástupci Červeného kříže. 

Česko se snaží umožnit 
humanitární pomoc 

do oblastí v Sýrii, 
kam jsme se za-

tím nedostali.“ 

Čestný před-
seda TOP 09 
Karel Schwar-

zenberg:
 „Postrádám 

plán, jak chce 
vláda uprchlíky 

integrovat. Když je bu-
deme držet v táboře, děláme 
si problémy do budoucna. 
Uprchlíky budeme muset co 
nejlépe integrovat.“ 

Předseda poslaneckého klu-
bu Úsvitu Marek Černoch:
„Je lež, kdy říkáte, že migrač-
ní krize není invaze. Migrační 
krize je invaze, má všechny 
takové parametry.“ 
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Premiér uvedl, že 
vláda podporuje 
celoevropská řešení 
uprchlické krize, 
a proto pomáhá 
v táborech v Libanonu
a Jordánsku.

Poslanci  
o migraci hovořili 

120
minut bez jediného 

konkrétního 
výsledku.

SRbSko 
Stejně jako Makedonie 
a Slovinsko povoluje Srbsko 
přechod přes svoje území 
jen uprchlíkům ze Sýrie, 
z Afghánistánu a z Iráku.

ŠvédSko  
Nejméně do 8. února potr-
vají pohraniční kontroly na 
jihu Švédska, které země 
dočasně obnovila loni v lis-
topadu. Švédsko tak poprvé 
po půlstoletí vyžaduje pro 
cestující přijíždějící do 
země z Dánska identifikační 
doklady. Švédsko navíc od 
ledna ze zákona vyžaduje po 
dopravcích, aby kontrolovali 
totožnost svých cestujících 
mířících do země. Stock-
holm opatření vysvětlil sna-
hou omezit příliv běženců, 
neboť je na hranici svých 
možností.

NoRSko
Norské úřady zahájily vra-
cení žadatelů o azyl, kteří 
do země přišli přes ruské 
území, zpět do Ruska. Podle 
norských úřadů jde většinou 
o migranty, kteří se do země 
vypravili poté, co delší dobu 
žili v Rusku a mají povolení 
tam zůstat. Rusko norská 
vláda považuje za bezpeč-
nou zemi.

dáNSko
Vláda premiéra Larse 
Lökkeho Rasmussena hodlá 
přijmout zákon o konfis-
kaci majetku migrantů na 
financování jejich pobytu 
v zemi. Zabavování by se 
mělo podle návrhu týkat 
hotovosti a cenných před-
mětů v hodnotě vyšší než 
10 tisíc dánských korun, 
tedy zhruba 36 tisíc korun. 

Migranti by také měli čekat 
na scelení rodiny déle než 
dosud, a v budoucnu by pro 
ně mělo být také složitější 
získat povolení k trvalému 
pobytu.

FiNSko
Země odmítne zhruba dvě 
třetiny uchazečů o azyl, kte-
ří nepřicházejí kvůli válce či 
pronásledování ve své vlasti. 
Vloni do Finska dorazilo na 
35 tisíc běženců.

viSegRádSká čtyřka 
Mezi vrcholnými politiky 
Česka, Slovenska, Maďar-
ska a Polska panuje už 
dlouhou dobu absolutní 
shoda. Nelegální migra-
ci může zastavit jedině 
důsledná ochrana vnějších 
hranic, tedy hotspoty. 
Země Visegrádu mluví 

o migraci stejným jazykem. 
Hotspoty musí fungovat 
jako detenční zařízení, kde 
budou migranti omezeni na 
pohybu a svobodě po celou 
dobu, než budou prověřeni. 
„Bojovat proti nelegální 
migraci bez toho, abyste 
migranty měli v detenčních 
zařízeních je nemožné,“ 
soudí český ministr vnitra 
Milan Chovanec. A jeho re-
zortní kolegové ze států V4 
mu přitakávají. Zadržovací 
zařízení by podle nich měla 
zabránit případům, kdy jsou 
uprchlíci zaregistrováni 
na různých místech pod růz-
nými identitami, nebo kdy 
nejsou registrováni vůbec. 
Zároveň by se mělo snížit 
riziko zneužití falešných 
syrských pasů. Další funkcí 
záchytných center má být 
rozlišení válečných uprchlí-

ků a ekonomických migran-
tů. Pokud jde o migraci, hod-
lají tyto země v budoucnu 
postupovat jednotně. Kromě 
funkčních hotspotů budou 
Polsko, Maďarsko, Česko 
a Slovensko podporovat také 
vznik společné evropské 
pohraniční stráže. Třetí 
prioritou V4 je efektivní 
návratová politika. Podstat-
ným předpokladem pro to, 
aby Evropa příliv běženců 
zvládla, je také změna po-
stoje cílových zemí migrace. 
Jistým vzorem se stává Ma-
ďarsko, kterému se podařilo 
proud utečenců zastavit po-
stavením plotu a zpřísněním 
zákona. V jeho důsledku 
jsou žadatelé často nuceni 
opustit maďarské území 
předtím, než je projednáno 
jejich odvolání proti rozhod-
nutí azyl neudělit. 

poslanci měli 
řečnická cvičení

Český premiér se přiklo-
nil k názoru maďarského 
protějšku Viktora Orbána 
a navrhl Evropské unii 
novou hranici, na níž by bylo 
možné regulovat migraci. 
Linie Bulharsko–Makedonie 
by eliminovala řecké pobřeží 
Egejského moře a řecké ost-
rovy, společná stráž by hlída-
la pevninu. „Nová hraniční 
čára“ by vedla od západu 
podél bulharsko-tureckých, 
bulharsko-řeckých a make-
donsko-řeckých hranic. Řec-
ko by si tak problémy s mi-
granty připlouvajícími přes 
moře muselo řešit samo. 
V podstatě by bylo vyloučené 
ze schengenského systému. 
„Pokud nezafunguje ochrana 

vnějších hranic EU a nebude 
zřízena společná evropská 
pobřežní a pohraniční stráž, 
musíme vytvořit určitý 
záložní hraniční systém,“ 
prohlásil Bohuslav Sobotka.

Bulharsko přitom stále 
není členem Schengenu, 
a Makedonie dokonce není 
ani v Evropské unii. A ani 
navržená hranice by neza-
ručovala, že uprchlíků bude 
přicházet méně. Řecko-bul-
harská hranice je dlouhá 
a prakticky nechráněná. Na 
turecké hranici Bulhaři vy-
budovali třiatřicet kilometrů 
dlouhý plot a rozmístili tam 
početné policejní i armádní 
síly, ani tak však proud bě-
ženců úplně nezastavili.

sobotka chce záložní 
hraniční systém
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n Od spuštění hro-
madného financování 
neboli crowdfundingu 
v Česku v roce 2011 
lidé přispěli na desít-
ky projektů minimál-
ně 80 miliony korun. 

Dušan Kütner

Výprava trabanty do Ticho-
moří, vytvoření multikultur-
ního centra, televizní pořad 
či třeba výroba netypické 
obuvi. To jsou nejúspěšnější 
projekty loňského roku, na 
které se složili lidé v Česku 
přes systém hromadného 
financování neboli crowd-

Financování nápadů webem kvete
Nejvyšší částky vybrané v roce 2015 přes crowdfunding v Česku 
(miliony korun)

typ projektu požadováno vybráno
nárůst  

v procentech

Trabantem napříč Tichomořím výprava, film 0,50 2,81 563

Nakopni jatka prostor pro kulturu 2,00 2,42 121

DVTV Extra TV projekt 0,75 2,17 290

Vyšlete signál festival světla 1,00 1,02 102

Doller motivační kalendář 0,18 0,55 315

Skinners výroba obuvi 0,09 0,54 602

On-line muzeum Gulagu internetový server 0,44 0,5 112

Osm hlav šílenství film 0,38 0,43 112

Album Mortal Cabinet hudební album 0,30 0,42 139

#prsakoule program proti rakovině 0,16 0,37 238

Pramen Hithit.cz, Startovač.cz

funding. Loni na projekty 
přes dva největší servery 
Hithit.cz a Srovnávač.cz, 
kterým patří drtivá většina 
trhu, přispěli 46 miliony 
korun. To je více než jednou 
tolik oproti roku 2014.

„Stále více lidí objevuje 
kouzlo crowdfundingu. Žád-
ný další finanční nástroj ne-
nabízí tak komplexní práci 
s komunitou a otevřenost,“ 
říká projektová manažerka 
Hithit.cz Jana Ecksteinová, 
přes který lidé loni poslali 
27 milionů, o čtyři pětiny 
meziročně více. „Fanoušci, 
ochotní si produkt předpla-
tit, jsou nejenom zdrojem 
financí, ale hlavně ověřením 
životaschopnosti projektu, 

což je k nezaplacení,“ dodává 
k důvodům, proč zájem lidí 
stoupá.

„V roce 2015 bylo překoná-
no vše, co se dosud na naší 
crowdfundingové scéně i na 
Startovači samotném přiho-
dilo,“ potvrzuje Petr Tomek 
za Startovač, přes který lidé 
loni poskytli 19 milionů ko-
run, tedy trojnásobek toho, 
co předloni.

O hromadné financování 
se snaží několik dalších 
tuzemských serverů, ale 
jsou výrazně menší. Navíc 
nové vznikají, jako například 
loni na konci roku přibyl 
Penězdroj.cz. K dalším 
patří Nakopnimě.cz nebo 
Everfund. 

Předlohou pro všechny 
byly podobné projekty v za-
hraničí v čele s Kickstarter.
com. Americký portál spustil 
svou činnost v dubnu před 

sedmi lety. Od té doby přes 
něj přispělo na projekty 
více než deset milionů lidí 
částkou 2,2 miliardy dolarů 
(zhruba 55 miliard korun). 
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Crowdfunding je systém hromadného financování například 
uměleckých počinů typu nahrání alba či natočení videoklipu, ale 
i třeba počítačových her či nastartování podnikání. Stává se tak ve 
chvíli, kdy vydavatelé, investoři ani banky nemají v projekt důvěru 
nebo se naopak jeho autoři nechtějí vázat. Přes crowdfundingové 
stránky mohou představit svůj projekt veřejnosti a částku, kterou 
potřebují. Příznivci i naprosto neznámí lidé pak mají možnost po 
omezenou dobu – většinou měsíc, ale třeba i rok – peníze v řádech 
stokorun až po desítky tisíc zasílat. Pokud se peníze vyberou, projekt 
spatří světlo světa. Pokud ne, vrací se v plné výši zpět donátorům.

Financování pro všechny 
crowdfunding

n Hypoteční trh loni 
zažil rekordní rok, 
nejvyšší byl objem 
a počet hypoték i je-
jich průměrná výše. 

Akce, slevy a nízké úrokové 
sazby přilákaly loni do bank 
104,6 tisíce klientů, kteří si 
sjednali hypoteční úvěry 
za celkem 190,4 miliardy 
korun. V dosud rekordním 
roce 2013 lidé uzavřeli 
95,8 tisíce hypotečních 
smluv za 155,8 miliardy 
korun, informovala společ-

nost Fincentrum. „Vysoký 
objem úvěrů byl generován 
novými hypotékami, podíl 
refinancování z uvedených 
190 miliard činí podle na-
šich odhadů 16 procent. Stá-
le více lidí si ke své stávající 
nemovitosti pořizuje další 
byt za účelem pronájmu,“ 
uvedl vedoucí analytik 
Fincentra Josef Rajdl. 

Jedním z hlavních důvodů 
expanze hypoték byl pokles 
úroků. Zatímco v roce 2014 
činila průměrná sazba 
2,7 procenta, loni klesla na 
2,14 procenta. /čtk/  

Objem hypoték stoupl 
na rekord 190 miliard

Společnost RP Mladá, 
která v bývalém vojenském 
prostoru v Milovicích bourá 
zchátralé objekty, jedná se 
společností Airbus Group 

o vzniku podniku v tomto 
místě. Mohlo by se tak vytvo-
řit až dva tisíce pracovních 
míst, sdělil mluvčí RP Mladá 
Martin Grmela. Konkrétně by 

mělo jít o podnik zabývající 
se demontáží a modernizací 
dílů dopravních letadel.

Pozemky vlastní Středo-
český kraj, firma RP Mladá 
má pozemek od kraje na 
25 let v pronájmu. Podle 
hejtmana Středočeského 
kraje Miloše Petery by v pří-
padě uskutečnění plánů nej-
dříve projekt musela schválit 
rada kraje. 

Prostor v Milovicích je nej-
větším brownfieldem v Česku 
s potenciálem 600 hektarů 
pro průmyslové využití. /čtk/

U Milovic by se mohly 
demontovat airbusy
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n Rakouská hotelová 
skupina K+K prodala 
portfolio evropských 
hotelů včetně dvou 
v centru Prahy. No-
vými domácími jsou 
američtí investoři 
z Goldman Sachs 
a Highgate Hotels. 

Daniel Novák

Na evropském realitním 
trhu se uskutečnila velká 
transakce, která v podobě 
pražských čtyřhvězdičko-
vých hotelů Central a Fenix 
zasáhla také Česko. Oba byly 
součástí portfolia známého 
pod hotelovou značkou K+K, 
které od rakouské rodiny 
Kollerů koupil společný 
podnik americké investiční 
banky Goldman Sachs a spo-
lečnosti Highgate Hotels. 
Cena transakce zveřejněna 
nebyla. Podle informací 
deníku E15 se však pohybuje 
v řádu stovek milionů eur, 
tedy minimálně jednotek 
miliard korun. 

„Tato transakce stejně 
jako dotazy ze strany dalších 
potencionálních investorů, 
které jsme v posledním 
období zaznamenali, uka-
zuje zvýšený zájem zejména 

Goldman sachs 
koupil i dva 
hotely v Praze

Německá společnost 
Dorint prodala jeden z nej-
větších hotelů v Praze Do-
rint Don Giovanni skupině 
zahraničních investorů 
a české společnosti Czech 
Inn Hotels. Ta je zároveň 
novým provozovatelem 
hotelu. Hodnota transak-
ce má být v řádu stovek 
milionů korun. 

„V průběhu letošního 
roku budeme investovat 
několik desítek milionů 
korun do zvýšení standar-
du vnitřního vybavení tak, 
abychom ještě pozvedli 
poskytované služby na 
úroveň jednoho z nejlep-
ších čtyřhvězdičkových 
hotelů v Praze,“ uvedla 
nová ředitelka hotelu Mar-
kéta Hedejová.

Hotel Don Giovanni 
nabízí od otevření na jaře 
1995 téměř 400 pokojů 
a disponuje 30 konfe-
renčními sály s celkovou 
kapacitou dva tisíce míst. 
Pražský hotel původ-
ně provozoval řetězec 
Rogner. Od března 2000 
pak německá skupina Do-
rint Hotels & Resorts.

Společnost Czech Inn 
Hotels je řetězec 17 hotelů 
s více než 1100 pokoji. 
Většinu hotelů firma 
provozuje na základě 
dlouhodobých nájemních 
smluv. /čtk/

Don 
Giovanni 
změnil 
majitele

Za dvacet let zmizela 
třetina malých prodejen

Malé prodejny neodolaly tla-
ku řetězců. Zatímco v roce 
1995 fungovalo v Česku 
19 700 malých prodejen, do 
roku 2014 jejich počet klesl 
na 13 900. Ještě výraznější 
byl propad podílu jejich tr-
žeb ze 70 procent v roce 1995 
na předloňských 20 procent.

Z Brna se méně létalo

Brněnskému letišti klesl 
loni počet cestujících o čtyři 

procenta na 466 tisíc, což je 
návrat na úroveň roku 2013. 
Na pravidelných linkách 
letělo 195 tisíc lidí, chartery 
využilo 271 tisíc cestujících.

Ahold v Česku zvýšil 
tržby na 48 miliard korun
Tržby společnosti Ahold, 
která provozuje obchody 
Albert, stouply loni v Česku 
o 15,3 procenta na 48,3 mi-
liardy korun. Finanční rok 
2015 byl o týden delší, bez 
jeho zahrnutí tržby rostly 
o 13,3 procenta. /čtk/

Krátce

sOUčást balíkU. V portfoliu prodaných hotelů značky K+K 
je i secesní Central v pražské Hybernské ulici se 127 pokoji.

mimoevropských investorů 
o oblast hotelnictví a jejich 
snahu investovat v prémio-
vých turistických destina-
cích, ke kterým Praha jistě 
patří,“ uvedl právník Libor 
Prokeš z advokátní kance-
láře Wolf Theiss, která se na 
transakci podílela. 

Rakouští realitní magnáti 
vlastnili hotely přes padesát 
let. Na začátku v roce 1961 
stáli bratři Josef a Helmuth 
Kollerové. Postupně vyrostli 
do evropského hráče s aktivy 
od Londýna a Paříže přes Ví-
deň a Prahu až po Budapešť 
a Bukurešť. 

Všechny v Evropě prodané 
hotely mají dohromady 
1200 pokojů. Secesní Central 
v pražské Hybernské ulici 
nabízí 127 pokojů, podobně 
velký je i Fenix v ulici Ve 
Smečkách kousek od Václav-
ského náměstí. 

„Transakce perfektně 
podtrhla současný trend 
k obchodům s velkými port-
folii a platformami,“ uvedl 
Christoph Härle, šéf meziná-
rodního hotelového oddělení 
v konzultantské firmě JLL.

Goldman Sachs je inves-
tiční banka s byznysem po 
celém světě. Její parťáci 
z americké společnosti High-
gate Hotels mají významnou 
pozici v hotelnictví hlavně ve 
Spojených státech.

Loterijní firmy a provozova-
telé herních automatů kvůli 
dvojímu zvýšení zdanění ha-
zardu od začátku letošního 
a příštího roku vyhrožovali, 
že omezí podporu sportu 
v Česku. Zdá se, že nešlo 
o plané řeči – minimálně ze 
strany hlavního sponzora 
fotbalové ligy, skupiny Synot 
miliardáře a senátora Iva 
Valenty. Synot od podzi-
mu utlumí většinu svých 
sponzorských a reklamních 
aktivit v prvoligovém sportu. 
Odstupuje od partnerství 

s nejvyšší fotbalovou ligou 
a v příští sezoně nebude 
pokračovat ve spolupráci 
s prvoligovými kluby Sparta 
Praha, Basketbal Nymburk 
a FK Jablonec. Ukončí rovněž 
podporu České unii sportu.

„Legislativní změny mají 
na skupinu zásadní dopad. 
Skokové navýšení daní 
u loterijního průmyslu zna-
mená pro skupinu v Česku 
ztrátu ve výši stovek milionů 
korun. S těmito finančními 
prostředky přitom bylo 
počítáno právě v oblasti 

marketingu a podpory 
sportu,“ uvedl Valenta. Synot 
podniká v oblasti kurzových 
sázek a automatů. U nich má 
sazba stoupnout z nynějších 
20 procent na 35. O téměř 
polovinu se zvýšil i poplatek 
za přístroj.

Fotbalová asociace o chys-
taném kroku věděla. „Se 
změnou loterijního zákona 
jsme tento vývoj očekávali, 
rozhodnutí skupiny Synot 
nás tedy nijak nepřekvapilo,“ 
prohlásil šéf asociace Miro-
slav Pelta. /duk/  Více e15.cz
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Poprvé za dobu sledování investic do hotelů se podle poradců 
z CBRE jejich součet za loňský rok vyšplhal v Evropě přes 20 miliard 
eur. Podobně jako v jiných částech realitního trhu ženou investory 
k nemovitostem nízké úrokové míry a pád výnosů z dluhopisů. Čím dál 
aktivnější jsou na kontinentu investoři z Asie, kteří již začali nakupovat 
i v tuzemsku. Čínská společnost CEFC tento týden dokončila převzetí 
pětihvězdičkového hotelu Le Palais Art Hotel Prague na Vinohradech.

Rekordní 
investice

synot nedá peníze na sport
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n Kolaps rublu udělal 
z moskevské burzy 
nejztrátovější letošní 
investici.

Jaroslav Bukovský

Sázky na budoucnost ruské 
ekonomiky vyjdou momen-
tálně investory nejlevněji 
za posledních sedm let. 
Zejména kvůli pádu rublu 
jsou ruské akcie k mání za 
nejmenší peníz od března 
roku 2009, kdy na globálních 
trzích kulminovaly důsledky 
finanční krize. Od počátku 
roku propadla moskevská 
burza v dolarovém vyjádření 
takřka o osmnáct procent, 

ruské akcie jsou 
nejníže za sedm let

Světové akcie měřené indexem MSCI ve středu ztrácely z maxim 
z loňského května už více než 20 procent, a oficiálně se tak dostaly 
do fáze medvědího trhu, tedy dlouhodobě klesajícího trendu. 
Globální index MSCI od počátku roku klesl o více než 11 procent a míří 
k nejhlubšímu měsíčnímu poklesu od eskalace globální finanční krize 
v říjnu 2008. Kolem patnácti procent ztrácejí burzy v Číně, Japonsku, 
ale i v Itálii, Španělsku či Portugalsku. Náladu na trzích režírují ceny 
ropy jakožto indikátor budoucí kondice světové ekonomiky. 

ve ztrátách  
se topí celý svět

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,181

Čína 1 3,776

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,065

Chorvatsko 1 3,532

Japonsko 100 21,219

Kanada 1 17,192

Maďarsko 100 8,608

Norsko 1 2,789

Polsko 1 6,020

Rusko 100 29,501

Švédsko 1 2,894

Švýcarsko 1 24,711

Turecko 1 8,182

USA 1 24,844

Velká Británie 1 35,068

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 21. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,00 3,61

ČEZ 375,90 -0,29

Erste Bank 675,00 1,86

Fortuna 76,70 -0,39

Kofola 486,00 0,62

KB 4645,00 0,45

NWR 0,06 0,00

O2 CR 253,40 2,38

Pegas 700,00 -2,91

Philip Mor. ČR 11 944,00 0,62

PLG 208,50 0,48

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 157,60 0,38

VIG 590,50 -1,58

Celkový objem (v tisících korun) 500 445,09

Akcie na pražské burze 21. 1. 2016 

ruský parket je tak pro 
globální hráče letos zatím 
nejhorší akciovou investicí.

Rozhodující příčinou 
letošního pádu indexu 
RTS zahrnujícího dolarové 
ceny padesátky největších 
ruských firem je rubl. Ruská 
měna včera propadla na 
nové historické minimum 
vůči dolaru a oproti ame-
rické měně už letos ztrácí 
14 procent. Důvodem je ko-
laps cen komodit. „Zejména 
korelace ruské měny s ropou 
je až neuvěřitelně těsná,“ 
uvedl analytik ČSOB Jan Čer-
mák. Ropa už letos zlevnila 
o čtvrtinu, pád cen domi-
nantního exportního artiklu 
Ruska se následně přelil i do 
znehodnocení rublu.

zavřeno. Ruská centrální 
banka odebrala licenci bance 
Vněšprombank. Její závazky 
značně převyšovaly aktiva. 
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„Znovu se ukazuje, na jak 
nezdravých základech je 
tamní ekonomika postavena. 
Výrazná orientace Ruska na 
komodity spojená s geopo-
litickým velikášstvím velmi 
snižují investorskou důvěru 
v jeho ekonomiku,“ dodal 
analytik Consequ Martin 
Lobotka. O poznání optimis-
tičtěji líčí ruskou ekonomiku 
akciový index MICEX, který 
burziáni počítají v rublu. Ten 
od Nového roku přišel jen 
o sedm procent, tratil tedy 
méně než většina západoev-
ropských burz. 

Většímu zájmu zahranič-
ního kapitálu o ruskou burzu 
zřejmě zabrání obavy z dal-
šího propadu ruské měny. 
„Rubl je ve srovnání s cena-
mi ropy stále relativně silný,“ 
řekl agentuře Bloomberg 
Vadim Bit-Avragim, obchod-
ník moskevského brokera 
Kapital Asset Management. 
Na cenovou láci ruských 
akcií naopak láká sám šéf 
moskevské burzy Alexander 
Afanasjev, a to z řečnického 
pultu ve švýcarském Davosu. 
„Akcie se momentálně 
obchodují se čtyřiceti- až 
padesátiprocentní slevou,“ 
uvedl na zasedání Světového 
ekonomického fóra.

Bez zohlednění vývoje 
měnových kurzů byly ruské 
akcie šampionem loňského 
roku. Akcie v indexu MICEX 
podražily v průměru více než 
o čtvrtinu. Dolarový index 
RTS ale o šest procent oslabil.

Vývoj ruského akciového 
indexu RTS

Pramen reuters
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Dodavatel elektřiny v Ru-
munsku ČEZ Vanzare dostal 
od tamního regulátora 
ANRE pokutu půl milionu 
lei, tedy téměř tři miliony 
korun. Dceřinou firmu 
české skupiny ČEZ úřad 
potrestal za to, že po svých 
zákaznících chtěla peníze 
za energie dopředu. Podle 
ČEZ šlo ale o běžné zálohy. 

„ČEZ Vanzare vždy re-
spektovala právní i regu-
latorní náležitosti, proto 
proti tomuto rozhodnutí 
podá odvolání,“ uvedla pro 
server E15.cz mluvčí skupi-
ny Barbora Půlpánová. 

Podle rumunských médií 
se problém týká plateb za 
energie v letech 2014 a 2015. 
ANRE prý zahájil kontroly 
fakturací poté, co místní 
média informovala, že ČEZ 
Vanzare požaduje platby 
předem na základě odhadů 
spotřeby. Podle Půlpánové 
se jedná o klasický systém 
záloh, s nímž zákazník 
souhlasil a který je běžný 
v západních zemích. 

ČEZ Vanzare má v Ru-
munsku přes 1,4 milionu 
klientů a tržby kolem osmi 
miliard korun. /vag/ 
 více e15.cz

Čez dostal pokutu 
v rumunsku



Česko-islandský divadelní projekt 
na motivy Sjónova románu 
 Skugga Baldur 

premiéra: 26. 2. 2016 ve Studiu Hrdinů
reprízy: 27. a 28. 2. 2016 

www.skuggabaldur-cz.com
www.studiohrdinu.cz

Tchajwanský výrobce elek-
troniky Hon Hai Precision 
Industry, známý také pod 
názvem Foxconn, nabídl 
625 miliard jenů 
(zhruba  
133 miliard 
korun) za 
ztrátového 
japonského 
konkurenta 
Sharp. Cena 
akcií Sharpu 
po této 
zprávě stoupla 
o více než  
20 procent.

Japonská agentura 
Kjódó již koncem loňského 
roku uvedla, že Foxconn 
chce převzít Sharp za zhru-
ba 300 miliard jenů pod 

podmínkou změn v jeho 
nejvyšším vedení. Podle 
zdrojů listu The Wall Street 
Journal je aktuální nabídka 

více než dvojnásobná 
a Foxconn žádné 

změny v nej-
vyšším vedení 

Sharpu ne-
plánuje, což 
by prý mělo 
zmírnit oba-
vy japonské 

vlády ohled-
ně zahraniční-

ho převzetí pod-
niku. Představitelé 

vlády již dříve uvedli, 
že by preferovali japonské-
ho kupce, protože chtějí, 
aby technologie Sharpu 
zůstaly v Japonsku. /čtk/

Foxconn se zajímá 
o japonský sharp 
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V přepočtu

133  
miliard korun 

nabízí Foxconn za  
ztrátový Sharp.

Do Evropy dorazila první 
americká dodávka ropy 
Do Evropy dorazily první 
dva tankery s americkou 
ropou, vypravené krátce po 
prosincovém zrušení zákazu 
vývozu ropy ze Spojených 
států. Tanker Theo T Pana-
max ve středu zakotvil ve 
francouzském přístavu Fos 
u Marseille. Další americký 
tanker Seaqueen připlul 
včera do Rotterdamu. 
 více e15.cz

Zbrojař chce posílit prodej 
zbraní civilistům v USA
Německá zbrojovka Heckler 
& Koch se bude snažit pro-
dávat více ručních střelných 
zbraní civilistům ve Spoje-
ných státech. Reaguje tak na 
německé restrikce na vývoz 
zbraní na Blízký východ.  

„Pokud nás politici nutí, 
abychom na Blízkém vý-
chodě nevytvářeli prakticky 
žádné tržby, musíme hledat 
alternativy. Rozšíříme akti-
vity v rámci NATO a v rámci 
civilního obyvatelstva USA,“ 
uvedl většinový majitel 
podniku Andreas Heeschen. 
Upozornil, že prodej zbraní 
civilistům v USA je velmi 
lukrativním podnikáním.
 více e15.cz

GM otevřela výrobnu 
cadillaků v Číně 
Největší americká auto-
mobilka General Motors 
otevřela továrnu na výrobu 
luxusních vozů Cadillac 
v Číně. Továrna s kapacitou 
160 tisíc vozů ročně si vyžá-
dala investici ve výši osmi 
miliard jüanů (asi 30 miliard 
korun).

Deutsche Bank  
čeká rekordní ztrátu 
Největší německý finanční 
ústav Deutsche Bank čeká 
za loňský rok kvůli odpisům 
a dodatečným nákladům re-
kordní čistou ztrátu 6,7 mi-
liardy eur. Akcie banky na 
zprávu reagovaly propadem 
o čtyři procenta na sedmileté 
minimum.  více e15.cz

Slovenskou divizi  
VW povede Sacht 
Slovenskou divizi německé 
automobilky Volkswagen 
povede od února Ralf Sacht. 
Na postu předsedy předsta-
venstva nahradí Albrechta 
Reimolda, který nastupuje 
do vedení značky Porsche. 
Sacht od roku 2010 vede 
předsériové centrum značky 
Volkswagen. /čtk/

Krátce

A161000796� inzerce

n Příslib dalšího  
uvolnění měnové  
politiky vedl  
k oslabení eura.

Evropská centrální banka 
nechala po zasedání své 
bankovní rady základní 
úrokové sazby beze změn 
na 0,05 procenta. Šéf banky 
Mario Draghi řekl, že výhled 
inflace na letošní rok se 
prudce zhoršil a že situace 
je teď jiná, než byla ještě 
v prosinci. Euro po Draghiho 
slovech oslabilo, proti dolaru 

spadlo na úroveň 1,08 dolaru 
za euro, nejnižší hodnotu za 
dva týdny.

ECB situaci znovu posoudí 
na březnovém zasedání, kdy 
vydá i výhled ekonomiky 
eurozóny na nejbližší roky. 
Pro další uvolnění měnové 
politiky mluví letošní prudké 
otřesy na finančních trzích 
a další propad cen ropy. 
Levnější energie bude vyvíjet 
tlak na nový pokles inflace, 
jejíž meziroční míra v pro-
sinci mírně stoupla a dostala 
se na 0,2 procenta.

Draghi řekl, inflace zůsta-
ne i v následujících měsících 

velmi slabá, případně se 
dostane do záporných čísel. 
Nebezpečí dalšího poklesu 
se opět zvýšilo v úvodu to-
hoto roku spolu se zvýšenou 
nejistotou ohledně vyhlídek 
růstu mladých tržních eko-
nomik, s výkyvy na finanč-
ních trzích a trzích komodit-
ních, a rovněž vzhledem ke 
geopolitickým rizikům.

„Na příštím zasedání 
začátkem března bude nutné 
přezkoumat a možná opě-
tovně posoudit naši měno-
vou politiku,“ uvedl Draghi.  
/čtk/  více e15.cz 
 názory str. 12

Draghi krotí inflační očekávání eCB
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Čekání na inFlaCi. Skoro rok pumpuje ECB do finančního  
systému 60 miliard eur měsíčně. K nastartování inflace to nestačí. 



| 10 | zahraničí

n Otrava bývalého 
ruského špiona Litvi-
něnka byla „pravdě-
podobně“ schválena 
Kremlem, tvrdí zprá-
va britských vyšetřo-
vatelů. Scotland Yard 
hodlá pachatele do-
stat před soud a žádá 
jejich vydání.

Marian Hronek

Za smrt bývalého ruského 
agenta Alexandra Litviněn-
ka, který byl v roce 2006 ot-
ráven v londýnském exilu, je 
odpovědný ruský stát a plán 
ruské kontrarozvědky FSB 
na jeho odstranění pravdě-
podobně osobně schválil 
prezident Vladimir Putin. 
Prohlásil to londýnský 
vyšetřující soudce Robert 
Owen, podle nějž na to uka-
zují závěry vyšetřování. 

Závěrečná zpráva uvádí, 
že bývalí ruští agenti Dmit-
rij Kovtun a Andrej Lugovoj 
otrávili Litviněnka izotopem 
radioaktivního polonia 210. 
Z dostupných faktů vyplývá, 
že mu látku přimíchali do 

čaje během schůzky v hotelu 
Millennium. Litviněnko 
zemřel tři týdny nato.

Výsledky vyšetřování vy-
volaly ostré reakce Moskvy. 
„Považujeme za politování-
hodné, že čistě kriminální 
případ byl zpolitizován a za-
stínil všeobecnou atmosféru 
vzájemných vztahů,“ zní 
v prohlášení ruského minis-
terstva zahraničí.

Britská ministryně vnitra 
Theresa Mayová naproti 
tomu označila vraždu za 
„nehorázné a nepřijatelné 
porušení mezinárodního 
práva“. Vdova po zavraždě-
ném Marina Litviněnková 
žádá pro Putina zákaz vstu-
pu do Velké Británie.

Smrt bývalého agenta FSB 
Litviněnka následovala poté, 

co z exilu kritizoval ruskou 
kontrarozvědku i prezidenta 
Putina a stýkal se s ruskými 
disidenty. Za veřejné ta-
jemství je považována jeho 
spolupráce s britskou tajnou 
službou. Podle serveru BBC 
byl poradcem této instituce 
v oblasti ruského organizo-
vaného zločinu.

Mayová v parlamentu 
oznámila, že premiér David 
Cameron hodlá projednat 
závěry zprávy s ruským 
prezidentem při nejbližší 
příležitosti. Účty Kovtuna 
a Lugovoje podle ní budou 
neprodleně zmrazeny a již 
dříve vydaný zatykač na oba 
muže zůstává v platnosti. 
Oba agenti odpovědnost za 
Litviněnkovu smrt popírají 
a Rusko je odmítá vydat.

Britové žádají 
vydání vrahů 
Litviněnka 

hLas vdovy. Marina Litviněnková zveřejňuje před Královským soudním dvorem v Londýně své 
prohlášení, v němž volá po sankcích vůči Rusku.
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daLší den smutku. Příbuzní obětí a obyvatelé města Chár-
sadda včera pohřbili oběti útoku jedné z frakcí Tálibánu na místní 
univerzitu. Celá země s nimi držela den smutku.
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Pákistán včera držel den 
smutku za 21 mrtvých, které 
zabili islamisté při středeč-
ním útoku na univerzitu 
Báči Chána ve městě Chár-
sadda poblíž Péšávaru. 
Na jejich pohřbech 
se sešly stovky 
lidí. Úřady vý-
razně zpřísnily 
bezpečnostní 
opatření ve 
školách, ne-
chaly je však 
s výjimkou 
napadené uni-
verzity otevřené.

Obyvatele 
Péšávaru a okolí včera 
vyděsila zpráva o pokusu 
o další atentát přímo ve měs-
tě. Ráno totiž bezpečnostní 
síly na autobusovém nádraží 
deaktivovaly bombu, čímž 
podle policejních předsta-
vitelů předešly „rozsáhlé 
katastrofě“.

Policie oznámila, že při 
razii po útoku na univerzitu 
bylo v okolí školy zadrženo 
deset lidí. Čtyři útočníky, 

z nichž dva byli velmi mladí 
a dalším dvěma bylo kolem 
20 let, zastřelili ve středu 
v areálu univerzity vojáci.

Podle vyšetřovatelů je 
mezi mrtvými 17 stu- 

dentů, učitel a tři 
další zaměst-

nanci školy. Na 
jejich počest 
byly svěšeny 
vlajky na 
parlamentu 
a dalších 

oficiálních 
budovách 

v zemi na půl 
žerdi. Dva z 22 zra-

něných studentů jsou 
v nemocnici kritickém stavu.

Kromě univerzity Báči 
Chána se úřady provincie 
rozhodly výuku v ostatních 
školách nerušit. „Povstalci 
chtějí, aby byly školy za-
vřené,“ prohlásil regionální 
ministr školství Árif Chán, 
„Chceme jim tak vyslat 
vzkaz, že vyučování bude 
navzdory jejich útokům 
pokračovat.“  /čtk/

Pákistán pohřbil 
oběti útoku islamistů

Mezi

21
nevinnými mrtvými 

bylo 17 studentů, 
učitel a tři další 

zaměstnanci 
školy. 

Užití radioaktivního izotopu polonia není právě nejběžnějším 
způsobem, jak někoho sprovodit ze světa. Tato substance nemůže 
vzniknout na zemském povrchu jinak než pomocí jaderného 
reaktoru a britská zpráva tuto skutečnost hodnotí jako „výrazný 
náznak“, že ve vraždě figuroval stát. Takováto pomalá smrt má být 
jasným varováním pro ostatní, kteří by se snad chtěli zpronevěřit 
ruské tajné službě. Použité polonium působí dojmem, že FSB chce, 
aby nebylo pochyb o tom, kdo za vraždou „zrádce“ stojí. 

Jasný vzkaz 
od zpravodajců
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n Během fóra v Da-
vosu probíhá i řada 
bilaterálních jednání. 
Jedno by rád uskuteč-
nil izraelský premiér.

Izraelské ministerstvo obrany 
a premiér Benjamin Netan-
jahu schválili zábor více než 
150 hektarů pozemků v údolí 
řeky Jordán na Západním bře-
hu. Palestinci to označují za 
krádež, podle USA podobné 
zábory předcházejí výstavbě 
osad, s níž nyní Spojené státy 
důrazně nesouhlasí. 

To je také zřejmě hlavní 
téma, o němž chce Netanjahu 
během summitu ve švýcar-
ském Davosu hovořit s ame-
rickým viceprezidentem 
Joem Bidenem a ministrem 
zahraničí Johnem Kerrym.

V Izraeli totiž panuje znač-
ná nejistota, jak se adminis-
trativa prezidenta Baracka 
Obamy, jemuž zbývá jenom 
rok ve funkci, postaví rezolu-
ci o nelegálnosti židovských 
osad na Západním břehu 
Jordánu, kterou se do do 
Rady bezpečnosti OSN snaží 
prosadit Palestinci. USA 

mají v radě jako stálý člen 
právo veta, ale teď není zcela 
jisté, že je opět použijí.

V roce 2011 USA vetovaly 
rezoluci, jejíž text téměř 
přesně odpovídal názoru 
amerického ministerstva 
zahraničí na židovské osady. 
Od té doby třikrát zablo-
kovaly snahy o prosazení 
dalších rezolucí. Palestinci 
proto chtějí do textu ten-
tokrát za pomoci Francie 
a Egypta dostat, že židovské 
osady odporují mezinárod-
nímu právu a blokují mírové 
úsilí. /čtk/

izrael prověřuje loajalitu 
usa. záborem pozemků 

Donald Trump, dosud velkou 
částí Republikánské strany 
zpochybňovaný jako neříze-
ná střela, začíná ve své snaze 
o nominaci na prezident-
ského kandidáta získávat 
podporu některých vlivných 
straníků. Jde například o bý-
valého vůdce senátní většiny 
Trenta Lotta či stranického 
veterána a někdejšího ucha-
zeče o Bílý dům Boba Dolea.

Důvodem je vzestup jeho 
hlavního konkurenta Teda 
Cruze, jehož úspěch by prý 
byl pro republikány horší 
variantou. Pokud by byl no-
minován, strana podle Dolea 
ztratí sympatie voličů, kteří 

nesdílejí jeho radikální ná-
zory třeba na přistěhovalce. 
Navíc nemá v zákonodárném 
sboru mnoho přátel. 

Trump sice působí vedle 
umírněného třetího kan-
didáta v pořadí průzkumů 
Marca Rubia rovněž velmi 
radikálně, část straníků však 
věří, že jeho xenofobní výro-
ky jsou jen mediální divadlo.

Jiná část však stále 
označuje Trumpův případ-
ný triumf v primárkách za 
pohromu a věří ve vzestup 
Rubia či floridského exgu-
vernéra Jeba Bushe, který je 
však podle mnoha komentá-
torů nepravděpodobný. /čtk/

republikáni objevili 
svého trumpa

sarah taky. Trumpa překvapivě podpořila i někdejší viceprezidentská kandidátka Sarah Palinová, 
která byla až dosud považovaná za političku blízkou spíše „nechtěnému“ Cruzovi.
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Předák Srbů z Kosovské Mitrovice dostal devět let

K devíti letům vězení odsoudil včera předáka Srbů v Ko-
sovské Mitrovici soudní senát justiční a policejní mise EU 
v Kosovu. Olivera Ivanoviće (62) shledal vinným z váleč-
ného zločinu vůči civilnímu obyvatelstvu, když 14. dubna 
1999 v Kosovské Mitrovici podnítil příslušníky srbské 
polovojenské jednotky, aby zabili čtyři albánské civilisty.

Löfven: Nenajde-li EU včas řešení migrace, skončí 

Pokud členské země EU nenajdou do dvou měsíců společ-
nou řeč v řešení migrační krize, hrozí unii rozpad. V Da-
vosu to řekl švédský premiér Stefan Löfven. „S příchodem 
jara počet migrantů opět naroste,“ uvedl.

Turecko nechce při jednání o Sýrii Kurdy 

Turecko vyslalo signál, že odmítá účast kurdských po-
vstalců na blížících se rozhovorech o řešení syrské občan-
ské války. Premiér Ahmet Davutoglu v Davosu řekl, že by 
na jednání neměly být zastoupeny „teroristické skupiny“, 
když Stranu kurdských pracujících přirovnal k IS. /čtk/

Krátce
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 Nevezmu chatařům a zahrádkářům 
jejich životní styl. Když bude podoba 
tarifů lidem vadit, změním ji,

uvedla šéfka ERÚ Alena Vitásková k novému 
způsobu počítání cen elektřiny, který znevýhodní 
odběratele s nízkou spotřebou.
str. 2
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ECB znovu 
bije na  
poplach
Guvernér Evropské centrální 
banky Mario Draghi je v ne-
záviděníhodné pozici. Nižší 
inflační výhled a volatilita 
na trzích mu nedají spát 
a uvnitř ECB se znovu začíná 
oprašovat zbrojní arzenál. 
Zásadní zprávou je, že již 
na příštím zasedání ECB se 
může dostat do hry další 

uvolnění měnových kohoutů. 
Co k tomu ECB vede?

Na první pohled není proč 
se nízké inflace bát. Evrop-
skému hospodářství se daří 
relativně dobře. Především 
pohled na trh práce dává 
dobrou naději na další 
zrychlení domácí poptávky. 
Levnější benzin a energie 
mohou teoreticky domác-
nostem jenom hrát do karet 
– v kapse jim zbude více eur 
na nákupy. Přesto v sobě 
propad cen ropy a inflace 
skrývají několik nebezpečí.

Zaprvé nízká cena ropy 
v tomto roce znovu udrží in-
flaci hluboko pod cílem ECB. 
Poslední prosincová pro-
gnóza ECB počítala s tím, že 
ropa v tomto roce zdraží na 
52,5 dolaru za barel a inflace 

díky tomu bude v průměru 
okolo jednoho procenta 
letos a 1,7 procenta v roce 
2017. Tomu dnes již nikdo 
nevěří a budeme rádi, když 
se ropa v průběhu roku vrátí 
mezi 30 a 40 dolarů za barel. 
A i v takovém případě se bude 
inflace v průměru pohybovat 
pod 0,5 procenta. Bude tedy 
již  čtvrtý rok v řadě hluboko 
pod cílem, a to začíná být 
znát na dlouhodobých inflač-
ních očekáváních. Ta spadla 
na začátku tohoto roku 
k 1,60 procenta, již poměrně 
hluboko pod dvouprocentní 
cíl. To může ECB trápit, neboť 
pokles inflačních očekávání 
může po odeznění jednorázo-
vých propadů cen pohonných 
hmot a energií zkomplikovat 
návrat inflace k cíli.

Zadruhé ceny ropy nepa-
dají jen tak samy od sebe. 
Jejich pokles souvisí s pro-
blémy druhé největší světové 
ekonomiky – Číny. Další 
eskalace problémů v Číně 
přitom může ECB přidělat 
hodně vrásek na čele. Výraz-
nější oslabení čínského růstu 
v kombinaci s propady akci-
ových trhů by mohlo ohrozit 
dnešní dobrou náladu mezi 
evropskými domácnostmi 
a podniky. A dramatičtější 
oslabení čínského jüanu by 
navíc ještě přiživilo pro-
tiinflační tlaky v Evropě. 
Na rozdíl od levnější ropy 
by konkurence levnějšího 
čínského zboží evropský 
průmysl tolik nepotěšila.

Zatřetí dnešní nízké ceny 
ropy jsou bezesporu pro 

většinu domácností a podni-
ků v Evropě příležitostí. Řadě 
předlužených firem v ener-
getickém sektoru ale mohou 
pěkně zatopit. Jejich potíže 
se pak mohou odrazit v ná-
růstu problémových úvěrů.

To všechno jsou důvody, 
proč ECB nemůže prud-
ký propad cen ropy brát 
pouze jako příležitost, ale 
krátkodobě především jako 
riziko. I když další uvolnění 
měnových kohoutů prav-
děpodobně moc velký efekt 
nepřinese, centrální bankéři 
zpravidla v časech, jako je 
ten aktuální, nevydrží jen 
tak vyčkávat se založenýma 
rukama.

Autor je hlavním  
ekonomem Poštovní spořitelny

Komentář

Jan Bureš



THE ONLY 
ENGLISH

LANGUAGE 
BUSINESS 
WEEKLY  

IN THE CZECH 
REPUBLIC

e15_weekly_text_225x297.indd   1 9.11.2015   11:09:04



| 14 | KULTURA

n Festivalově úspěšná 
novinka autora Albína 
jménem Noi potěší 
jemným příběhem 
zavalitého čtyřicátní-
ka, který sbírá odvahu 
začít žít.

Iva Přivřelová

Dagu Kári není úplně typický 
islandský filmař. Narodil se 
v Paříži, vystudoval v Dán-
sku, kde natočil svůj druhý 
film, třetí vznikl v New Yorku 
s Paulem Danem a Brianem 
Coxem (Dobré srdce). Ani 
jeho čtvrtý celovečerák není 
zrovna klasickým islandským 
filmem, ačkoliv i v něm je 
zima a jeho hrdina není zrov-
na upovídaný a žije osaměle. 
Onen muž se jmenuje Fúsi 
stejně jako celý film. A jak 
bývá u Káriho obvyklé, jde 
o outsidera. Konkrétně stydli-
vého zavalitého čtyřicátníka, 
který stále bydlí u maminky.

Ze zástupu podobných 
typů z jiných snímků Fúsi 
vyčnívá svou dobráckostí, 
kterou jeho představitel, 
islandský komik Gunnar 

Jónsson, dokonale pojme už 
jen do svých očí. Přesný je ale 
i v malých gestech a držení 
těla. Na newyorském festiva-
lu Tribeca za to získal cenu 
pro nejlepšího herce. Ocenění 
se tam dočkal i Káriho scénář 
a celý film, v němž v přiroze-
ném klidu a s mimořádnou 
empatií sledujeme, jak jedna 
lidská bytost postupně začíná 
sbírat odvahu vyjít ze svých 
bezpečných stereotypů 
a čelit neznámému životu. 
S odklonem od rutinní práce 
na letišti a budování modelů 
tankových bitev druhé světo-
vé války ve volném čase také 
Fúsimu výrazně pomůže ná-
hodné setkání s jednou ženou 
a láska. V tomto nenápadně 
výjimečném kousku se ale 
většina dalšího děje neode-
hrává tak jasně a vykonstru-
ovaně, jak to známe z jiných 
romancí.

Kári ví, jak vizuálně 
i scenáristicky vyjádřit 
celoživotní izolaci a stud. Pro 
příběh našel správnou míru 
zimní melancholie, jemného 
humoru, naděje a sentimen-
tu. Jeho titulní hrdina je 
příliš hodný pro své omezené 
islandské spolupracovníky 

(tolerantnější imigranti 
v méně prestižní práci ho 
přijmou v pohodě a nezačnou 
ho šikanovat jen proto, že je 
tlustý). Komplikovaní dospělí 
zahlcení vlastními problémy 
a selháními jeho bezelstné 
povaze nevěří a nechápou, že 
by si mohl hrát s osmiletou 
novou sousedkou v naprosté 
nevinnosti. 

Pro diváky je naopak Fúsi 
hodně i díky Jónssonovi 
dobrák natolik neodolatelný, 
že se rychle a neodvratně 
postaví na jeho stranu a začne 
je zajímat jeho osud. Pak tato 
humanistická, jemná, zimní 
verze romantické komedie 
dokáže zahřát jako dosta-
tečně dlouho louhovaný čaj 
z oblíbeného hrnečku.

Autorka je spolupracovnicí redakce

n Slavná detektiv-
ka Agathy Christie 
Deset malých čer-
noušků se na BBC 
dočkala adaptace, 
která dokonale ctí její 
nemilosrdnou mrazi-
vost.

Iva Přivřelová

Deset malých černoušků 
patří k nejznámějším detek-
tivním příběhům, nejen 
od Agathy Christie, hlavně 
díky tomu, jak moc se tra-
dičním detektivkám 
nepodobá. Neob-
sahuje žádného 
policistu, 
zato hodně 
mrtvol, v něž 
se postup-
ně mění 
návštěvníci 
tajemně 
sezvaní do 
osamělého 
sídla na osamělém 
ostrově. 

Děsivého příběhu se 
zmocnil už Hollywood, jenž 
mu dodal happy end po vzo-
ru pozdější divadelní hry 
od Christie, Indové nebo 
nejlépe Rusové, kteří zůstali 
věrní pochmurnosti před-
lohy. Poslední, třídílnou 
adaptaci pod pozdějším 
názvem předlohy And Then 
There Were None (A pak 
nezbyl žádný) natočila brit-
ská televize BBC v rámci 
oslav 125. výročí narození 
Christie. Nyní je k dispozici 
na DVD. Přestože minisérii 
vysílala BBC na Vánoce, ani 
tato verze nehodlá publi-
kum ukonejšit příjemnou 
kostýmní hádankou ve 
stylu Poirota či slečny 
Marplové.

Děj se stále odehrává těs-
ně před válkou, v roce 1939, 
kdy kniha poprvé vyšla, 
adaptace od Sarah Phelpso-
vé se nicméně přizpůsobila 
současnému publiku zvyk-
lému na temná skandináv-
ská dramata. Nejen tím, že 
říkanka, podle níž se vraždí, 
mluví politicky korektně 
o deseti malých vojáčcích. 
Scenáristka loni pro televizi 
o něco zmírnila neútěšnost 

románu J. K. Rowlingové  
Prázdné místo. Tady 
naopak zdůraznila krutost 
a mrazivost knihy a upra-
vila pár minulých zločinů, 
aby byly přímočařejší, 
krvavější a pokrývaly širší 
škálu předsudků ctihodné-
ho Angličana. 

Minisérie je od první 
minuty ponořená do zlo-
věstné, nervózní atmosféry 
hororového thrilleru, která 
se zahušťuje, jak se postavy 
dostávají na pokraj hysterie 
a zoufalství a podléhají 
duchům minulosti. Phelp-
sová z dobře vychovaných 

Angličanů udělala 
přesvědčivěji 

reagující lidi, 
víc slabošské, 

vystresova-
né a klející. 
Málokdo 
z ústřední 
desítky, která 

si první večer 
vyslechne 

gramofonovou 
nahrávku plnou 

obvinění z hrdelních 
zločinů, je sympatický. 
I hlavní hrdinka, mladá 
guvernantka Vera ve velmi 
dobrém podání Austra-
lanky Maeve Dermodyové, 
postupně odhaluje temné 
stránky. Druhou hlavní 
roli dostal Aidan Turner, 
hvězda Hobita a Poldarka, 
jehož žoldák přináší mezi 
postavy tíhnoucí ke svým 
lžím zábavnou upřímnost 
cynika a sexappeal. 

Mírně jiný a působivější 
je tu i konec, v němž divák 
nesledující (možná až příliš 
zřetelné) nápovědi, odhalí 
vraha. Nový znepokojující 
a nemilosrdný pohled na 
psychologii viny a sprave-
dlnosti baví, děsí i mrazí 
zároveň. Přesně tak, jak má. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

Islandská 
zimní romance 
o dobráckém 
outsiderovi zahřeje

Fúsi

( tragikomedie, Island/Dánsko,  
94 minut)

Režie: Dagur Kári
Hrají: Gunnar Jónsson,  
Ilmur Kristjánsdóttir,  
Margrét Helga Jóhannsdóttir
Premiéra: 21. ledna
Hodnocení: 80 %

And Then There Were None

( detektivka, Velká Británie,  
tři hodinové epizody)

Režie: Craig Viveiros
Hrají: Maeve Dermodyová,  
Aidan Turner, Toby Stephens, 
Charles Dance
Na DVD ve světě od ledna 2016
Hodnocení: 80 %

Minisérie vznikla  
v rámci oslav  

125.
výročí narození  

proslulé spisovatelky 
Agathy Christie. 

PRVNí KRoKy. Předplacené taneční lekce změní osamělému Fúsimu (Gunnar Jónsson) život.
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Povedená verze 
detektivní klasiky
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Michaela Štědrová 
Saffron Beds

Nastoupila na po-
zici výkonné ředi-
telky a jednatelky 
československé 
firmy, která vyrábí 
luxusní postele a matrace z přírod-
ních materiálů. Má více než 15 let 
zkušeností s řízením společností 
a vedením lidí v bankovním, finanč-
ním a automobilovém sektoru. Před 
příchodem do společnosti Saffron 
Beds pracovala téměř tři roky na po-
zici ředitelky Auto Podbabská. Před 
touto zkušeností 11 let působila v top 
managementu skupiny GE Money.

Martin turek
M2C

Stal se ředitelem 
divize facility pro 
Českou republi-
ku a Slovensko. 
Kariéru zahájil 
ve stavebních a de-
veloperských společnostech, později 
se začal specializovat na oblast faci-
lity managementu. Prošel pozicemi 
od prodejce developerských projektů 
či vedoucího záručních závazků 

až po top manažerské pozice jako 
výkonný ředitel Skansky pro Sloven-
sko či ředitel a člen představenstva 
společnosti Tompex. 

Zdeněk Santler
Avaya

Byl jmenován 
do pozice coun-
try manager pro 
Českou republiku 
a Slovensko. Vy-
studoval Provozně 
ekonomickou fakultu ČZU a titul 
MBA získal na Nottingham Trent 
University. Následně působil na ma-
nažerských pozicích v oblasti HR 
a obchodu ve společnostech Konica 
Minolta, Deloitte, ING a posledních 
sedm let vedl z pozice spolumajitele 
vzdělávací a poradenskou společ-
nost Santia.

radiM koŠtial 
Sipral 

Ujal se postu vý-
konného ředitele. 
Po 25 letech 
nahradil Leopol-
da Bareše, který 

zůstává jediným majitelem a předse-
dou představenstva. Radim Koštial 
spolupracuje s Leopoldem Barešem 
od roku 1991, kdy spolu stáli u zrodu 
Sipralu a společnosti Fastherm, 
ve které se později stali společníky 
a v roce 2002 ji prodali. Poté vedl 
jako ředitel ve firmě Tremco Illbruck 
region východní Evropy, Ruska, Blíz-
kého východu, Afriky a Asie. Prošel 
evropským top managementem 
americké korporace RPM a v roce 
2012 se vydal na dráhu management 
konzultanta. Na počátku loňského 
roku se vrátil do Sipralu jako ob-
chodní ředitel.

Petr Panec
OKsystem

Nastoupil na po-
zici obchodního 
ředitele. Má 
zkušenosti nejen 
z předchozího pů-
sobení v obchodní divizi společnosti 
OKsystem, ale i z obdobné pozice 
ve společnosti Arcdata Praha. Dříve 
také působil v roli IT projektanta 
a analytika ve veřejné správě. Vystu-
doval Fakultu přírodovědně-huma-
nitní a pedagogickou na Technické 
univerzitě v Liberci a Přírodovědec-

kou fakultu na Univerzitě Palackého 
v Olomouci.

toMáŠ GawlowSki 
Coca–Cola HBC 
Česká republika

Od 1. února 
se ujme postu ge-
nerálního ředitele 
pro Českou repub-
liku a Slovensko. V české pobočce 
společnosti Coca-Cola HBC začínal 
v roce 1992 jako obchodní zástupce 
a v průběhu následujících let vy-
střídal řadu funkcí v oblasti prodeje 
a marketingu, naposledy působil 
jako obchodní ředitel. Ve skupině 
CC HBC pak zastával různé vedou-
cí pozice napříč Evropou: od roku 
2006 byl obchodním ředitelem 
v Maďarsku, v roce 2008 byl jmeno-
ván generálním ředitelem operační 
jednotky CC HBC v Pobaltí. Zpět 
do Česka přišel po téměř pěti letech 
práce na pozici generálního ředitele 
ve Švýcarsku.

Změnilo se něco ve vaší společnosti?
Pište nám na lide@e15.cz
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spOlEčENsKá AKCE

Ledové sochy zpestří 
špindlerovskou zimu

V pátek se do Špindlerova 
Mlýna potřetí vrátí festival 
Špindlerovská zima zasvě-
cený ledosochání, hudbě 
a sportu trvající do neděle. 
Na náměstí se tam bude 
sochat pětimetrový Kra-
konoš a horské chaloupky 
ze sněhu. Později přibudou 
tři ledové sochy sportovců 
v nadživotní velikosti před-
stavující zimní sporty. 

vElEtrh

Cestovatelé po regionech 
se sejdou v Olomouci

V Olomouci se ode dneš-
ka do neděle koná veletrh 
Tourism Expo 2016, osobitá 
přehlídka regionálních 
turistických zajímavostí, 
památek, folkloru, tradic, 
zvyků a specialit včetně kuli-
nářských. Dějištěm veletrhu 
zaměřeného na regionální 
turistiku zejména střední 
a severní Moravy se stane 
Výstaviště Flora Olomouc.

výstAvA

Ďáblova bible aneb  
Většího rukopisu není

Výstava kopie největší ruko-
pisné knihy světa Codexu gi-
gas alias Ďáblovy bible, která 
vznikla ve třináctém století 
v klášteře v Podlažicích 
u Chrudimi, mohou zájemci 
zhlédnout v sobotu a neděli 
v Bořanovicích u Prahy. 
Čeká je rovněž krátký film 
o vystavené knize. Faksimile 
je dílem knihaře Jiřího Fogla 
ze Žamberka.

histOriE

Zámecké podzemí možná 
skrývá tajnou chodbu 

Správa děčínského zámku 
připravila na sobotu prohlíd-
ky podzemních prostorů. Při 
stavebních úpravách se pod 
úrovní terénu ocitla středo-
věká studna, s níž je spojena 
řada legend. Proslula zejmé-
na pověst o únikové chodbě 
vedoucí pod Labem. Reálně 
by však stavba chodby v tak 
těžkém terénu nebyla v si-
lách tehdejších stavebníků.

sběrAtElství

Pivní  suvenýry zaplní  
dejvickou menzu

Na 350 účastníků se zúčastní 
sobotního mezinárodního 
setkání sběratelů pivních 
suvenýrů v pražských Dej-
vicích (Menza Studentský 
dům). Nabízet budou etikety, 
tácky, plechovky, půllitry, 
účtenky, zátky a další pivní 
propriety. Na čepu se objeví 
několik druhů piv a další 
budou k ochutnání ve skle-
něných lahvích. /bo/
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spOttEři. Zatímco 
železnice mají svoje 
šotouše, kolem le-
tištních areálů číhají 
s fotografickými pří-
stroji spotteři. Tito 
nadšenci na curyš-
ském letišti Kloten si 
vybrali za cíl startují-
cí Airbus A333- 
-300 švýcarského 
vlajkového dopravce 
Swiss International 
Air Lines.
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